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الله کرم رضایی زاده، نویسنده، تهیه کننده و کارگردان سینما و تلویزیون:

اغلب مستندهای ورزشی، ارزش تاریخی دارند
بخش فرهنگی - الله کرم رضایی زاده معتقد است مستندهای ورزشی به 

دلیل ثبت رویدادها و وقایع خاص ارزش تاریخی منحصر به فرد دارند.
به گزارش ستاد خبری شانزدهمین جشنواره بین المللی »سینماحقیقت«، 
الله کرم رضایی زاده، درباره تازه ترین همکاری اش با مرکز گسترش سینمای 
مستند و تجربی گفت: این روزها مشغول ساخت مستند »عشق را باید زیر 
باران جست« هستم که پرتره ای از کریستین برومبژه، ایران شناس فرانسوی 
است. او پیش از انقلاب برای طرح پایان نامه دانشگاهی اش به ایران سفر 

می کند و این سفر سرآغاز مسیر ایران شناسی او می شود.
 این مستندساز ادامه داد: برومبژه حدود سی سال در ایران زندگی کرده 
است. او از مختصات جامعه شناسی و مردم شناسی گیلان به ویژه در حوزه 
مسکن و معماری و خوراک اطلاعات خوبی دارد. جالب است بدانید که 
او کسی بود که در به تصویب رساندن طرح »رشت، شهر خلاق غذا« را 
در سازمان یونسکو از افراد تاثیرگذار بوده و می توان گفت که با تحقیق و 
پژوهش هایی که داشته کشور ایران و استان گیلان را به سراسر دنیا معرفی 

کرده است.
 رضایی زاده گفت: از آن جایی که مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی 
خانه دوم مستندسازان به حساب می آید، هنگامی که تصمیم به ساخت این 
اثر گرفتم. طرحم را به مرکز ارائه داده و با شرکت در جلسه پیچینگ توانستم 
توجه مرکز را برای همکاری جلب کنم. باید بگویم که این چهارمین همکاری 

من با مرکز به حساب می آید.
 این مستندساز درباره آخرین وضعیت اکران »ملوانان تنها به دریا نمی روند« 
که تاریخچه باشگاه فوتبال ملوان و علاقه مندی هواداران به این تیم را به 
تصویر می کشد گفت: »این مستند پیش از شیوع ویروس کرونا در گروه 
هنر و تجربه در نوبت اکران قرار داشت. اما با شیوع این ویروس و تغییر و 
تحولاتی که در گروه هنر و تجربه رقم خورد اکران این اثر تا آبان ماه امسال 
به تعویق افتاد تا »ملوانان تنها به دریا نمی روند« همزمان با برگزاری جام 

جهانی اکران شود. شاید جالب باشد که بدانید تعدادی از بازیکنان امروز تیم 
ملی، مسیر حرفه ای خود را از همین باشگاه ملوان شروع کرده اند که از میان 

آن ها می توان از غفور جهانی، زنده یاد سیروس قایقران، سید جلال حسینی، 
پژمان نوری، صادق محرمی، سعید عزت اللهی نام برد.

 وی ادامه داد: البته باید بگویم که متاسفانه این اثر مورد اقبال مخاطبان 
اند و مردم علاقه زیادی  این روزها سینمارو ها کم شده  واقع نشد. زیرا 
به سینما رفتن از خود نشان نمی دهند. از همین رو برای اکران در گیلان 
دست نگه داشتیم و تصمیم گرفتیم تا پس از اتمام بازی های جام جهانی در 
استان گیلان و همینطور بندر انزلی برای اکران این مستند مراسم رونمایی 
تدارک ببینیم تا به نوعی بابی هم باشد برای اکران گروه هنر و تجربه در 
سطح استان گیلان. با توجه به اینکه موضوع فیلم به گیلان و شهر بندرانزلی 
اختصاص دارد دوستداران فوتبال و سینما در گیلان منتظر و مشتاق اکران 
فیلم هستند و امیدوارم در ادامه اتفاقات خوبی رقم بخورد و اکران فیلم با 

اقبال بیشتری رو به رو شود.
 رضایی زاده درباره جایگاه مستندهای ورزشی در حوزه مستندسازی بیان 
کرد: ساختن مستندهای ورزشی از اهمیتی بسیار برخوردار است. چراکه آثار 
مستند در حکم سند تاریخی، آن چه که در مرور ایام گذشته را ثبت و ضبط 
می کند. ضمن این که حوزه ورزش، فضایی گسترده است که هر چه درباره 
آن شروع به ساخت مستند کنیم، همچنان فضای خالی پرداختن به بسیاری 

از سوژه ها و اسطوره های ورزشی در آن به چشم می خورد.
 وی درباره برگزاری جشنواره »سینماحقیقت« به عنوان بستری برای دیده 
شدن آثار مستند گفت: جشنواره »سینماحقیقت«، ویترینی برای تماشای 
آثار مستند منتخب در طول سال است و رویدادی مهم و تاثیرگذار در این 
حوزه یه حساب می آید. حتی شاید بتوان گفت بعضی از مستندسازان برای 

حضور داشتن در این جشنواره شروع به ساخت اثر می کنند.
رضایی زاده در پایان گفت: این جشنواره در قامت جهانی برگزار شده و 
در سطح بین المللی شناخته شده است. برگزاری ورک شاپ های تخصصی 
تدبیری درست است که به ارتقای سطح دانش فعالان این عرصه کمک 
می کند. اکران آنلاین آثار حاضر در جشنواره نیز اتفاقی حائز اهمیت است که 

نشان از مدیریت آگاهانه محمد حمیدی مقدم دارد.

بخش فرهنگی - روح الله حجازی با اشاره به اینکه تلفیق کهن الگوهای 
ایرانی با فضای مدرن اتفاقی چالش برانگیز در ساخت »نوبت لیلی« بود، 
خاطرنشان کرد: رئالیسم جادویی را در »هفت پیکر« نظامی هم می توان 

دید.
به  لیلی«  »نوبت  سریال  پخش  تازگی  به  ایلنا،  خبرنگار  گزارش  به 
کارگردانی روح الله حجازی به پایان رسیده است. این سریال روایتگر 
به  آن  محوری  موضوع  موازی  و جهان های  بود  راز  و  رمز  پر  قصه ای 
مستوفی،  لادن  احمدیه،  پردیس  چون  بازیگرانی  و  می آمد  حساب 
نادر  زارعی، گوهر خیراندیش،  مریلا  فرخ نژاد،  مهران غفوریان،  حمید 

فلاح و... در آن ایفای نقش کرده اند.
روح الله حجازی که پیش تر ساخت فیلم هایی چون »زندگی خصوصی 
»مرگ  بانو«،  و  محمودی  آقای  مشترک  »زندگی  میم«،   خانم  و  آقا 
لیلی«  »نوبت  با ساخت  دارد،  کارنامه خود  در  را  »روشن«  و  ماهی« 
این  با  است.  کرده  تجربه  را  آثارش  دیگر  با  متفاوت  کاملًا  فضایی 
ادامه  لیلی« گفتگویی داشتیم که در  کارگردان درباره سریال »نوبت 

می خوانید:
  سریال »نوبت لیلی« قصه ای پیچیده دارد که برای فهم آن 
باید مخاطب به جزئیات اثر توجه داشته باشد. با توجه به اینکه 
در شبکه نمایش خانگی تا امروز اکثر آثار تولید شده فاقد این 
ویژگی بودند و می توان گفت که مخاطب را برای دنبال کردن 
اینگونه آثار تنبل بار آورده اند، پیش از ساخت »نوبت لیلی« چه 
اثر پیش بینی می کردید و استقبال صورت  این  برای  استقبالی 

گرفته در چه حدی بود؟
آنچه که من از میزان استقبال مخاطب از قسمت اول سریال »نوبت 
در  که  بود  بار  اولین  برای  چون  بود  کم نظیر  نظر  به  شنیدم،  لیلی« 
عرصه شبکه نمایش خانگی ما پایلوت داشتیم. قسمت اول این سریال 
در عرصه  است که  روندی  پایلوت  با  و شروع پخش  بود  دقیقه   105
سریال  چند  سریال  این  از  پس  است.  مرسوم  نیز  دنیا  سریال سازی 
ایرانی پخش خود را با پایلوت آغاز کردند اما »نوبت لیلی« اولین سریال 
ایرانی بود که پایلوت داشت و خوشبختانه استقبال خوبی هم از این 

قسمت شد.
لیلی«  به دلیل ساختار متفاوتی که سریال دارد، »نوبت  ادامه  اما در 
که  بسیاری  مخاطبان  اگر  نظرم  به  اما  کرد  پیدا  خاص تری  مخاطب 
قسمت اول را دیدند، صبوری می کردند و با اثر همراه می شدند الآن 
افزایش  به  همچنان  من  البته  بودیم.  شاهد  چشم گیرتری  استقبال 
بینندگان  از  بسیاری  چراکه  هستم  لیلی« خوش بین  »نوبت  مخاطب 
آن  تماشای  به  بعد  و  برسد  پایان  به  سریال  پخش  تا  می کنند  صبر 
در  همراه شوند،  اثر  با  و  دهند  به خرج  افراد صبر  این  اگر  بنشینند. 
قسمت های پایانی قطعاً پاسخ پرسش هایی که مطرح شده را دریافت 

می کنند.
این سریال مخاطبانی داشت که شاید معمولاً سریال های ایرانی را دنبال 
نمی کنند و آثار خارجی بیشتر مورد پسند آن ها بود. ما بازخودهایی 
داشتیم که ساخته شدن چنین سریالی در ایران را جالب می دانستند، 
سریالی که رازآلود است، نیاز به رمزگشایی دارد و ساختارش مبتنی 
بر جزئیات بسیار است. به دلیل همین ویژگی ها ساخت »نوبت لیلی« 
ریسک بالایی داشت و تجربه متفاوتی برای ما و همچنین شبکه نمایش 
خانگی بود چرا که اکثر سریال های ما در دو گونه کمدی یا اجتماعی 

قرار می گیرند.
به  آشنا  مخاطب  که  دارد  ساختاری  لیلی«  »نوبت  سریال    
اما  می کند  برقرار  بهتری  ارتباط  آن  با  خارجی  سریال های 
چه  به  مدرن  ساختاری  در  ایرانی  کهن الگوهای  کردن  دنبال 
شکل صورت گرفت تا سنخیتی بین فضا و ساختار ایجاد شود 
و آیا مطرح کردن جهان موازی هم برای شما برآمده از همان 

کهن الگوهای ایرانی بود؟
سریال »نوبت لیلی« توسط یک گروه نویسندگان سه نفره نوشته شده 
که آقای شیرزاد و چیت ساز برای آن زحمات بسیاری کشیدند و من 
هم در کنار آن ها حضور داشتم. در این اثر نوعی جاه طلبی وجود دارد 
را  پاسخ سوالاتش  اثر صبوری کند،  اگر مخاطب در دنبال کردن  که 

دریافت خواهد کرد.
به  نوعی  به  داشتیم  سعی  موازی  جهان های  ایده  کردن  دنبال  با 
کهن الگوهای ایرانی نیز بپردازیم و از طرفی به روز باشیم. بارها درباره 

ادبی  منتقدان  که  شنیده ایم  مارکز  گارسیا  گابریل  جادویی  رئالیسم 
دنیا  در  زیادی هم  پرداخته اند، سریال های  آن  تحسین  به  ایرانی هم 
ساخته شده اند که از ساختار ادبی رئالیسم جادویی الگو گرفته اند اما 
ما نویسندگانی چون نظامی داریم که سال ها پیش از مارکز آثارشان را 

خلق کرده اند و در درون آثار آن ها می توان نوعی رئالیسم جادویی را به 
وضوح دید و »هفت پیکر« یکی از این آثار است.

حافظ،  آثار  به  نسبت  می کنم  فکر  که  است  وزینی  اثر  پیکر«  »هفت 
»هفت  جهان  از  ما  است.  گرفته  قرار  توجه  مورد  کمتر  و...  شاهنامه 
تلفیق  با آن  پیکر« در روایت قصه مان بهره بردیم و نگاه خود را هم 
کردیم که جهان »نوبت لیلی« را شکل دادند. تمام تلاش ما این بود که 
در این سریال جهان تازه ای خلق کنیم و همانطور که می دانید جلمه 
»جهان خودت را بساز« شعار سریال است و منظور از آن هم جهان های 

موازی بود که هنرمند خلق می کند.
  فصل دوم سریال »نوبت لیلی« هم ساخته می شود؟

سریال در نقطه ای تمام شد که بسیاری از مخاطبان از ما درباره ساخت 
فصل دوم آن سوال می پرسند. بخشی از گره گشایی ها مربوط به فصل 

دوم است.
امیدوارم شرایطی فراهم شود که فصل دوم هم ساخته شود و همانطور 
می دهد.  رخ  مخاطب  همراهی  و  همکاری  با  اتفاق  این  می دانید  که 
آن  تولید  کند  استقبال  سریال  از  مخاطب  وقتی  دنیا  جای  همه  در 
بالا  کیفیت  با  پروداکشن  بیگ  بودیم سریالی  بارها شاهد  دارد.  ادامه 
ساخته شده اما مورد پسند مخاطب عام نبوده و تولید آن هم متوقف 
شده است. هر چقدر نگاه مخاطب تازه تر شود، تغییر کند و با ریسک 
به  هم  متفاوت  آثار  ساخت  امکان  کند  همراهی  پلتفرم  و  سازنده ها 
راحتی میسر می شود. فعلًا مشخص نیست که فصل دوم »نوبت لیلی« 

ساخته می شود یا خیر.
  در نقدهای بسیاری به این نکته اشاره شده که »نوبت لیلی« 

از سریال »دارک« الگو گرفته است.
ما اصلًا سریال »دارک« را ندیده  ایم. زمانیکه درگیر یک قصه می شوم 
هیچ فیلم یا سریالی نمی بینم و در پروسه نوشتن سعی می کنم نهایتاً 
وقتم را با مطالعه سپری کنم. ما مشغول نگارش فیلمنامه »نوبت لیلی« 
بودیم که زمان زیادی تا کلید زدن سریال باقی نمانده بود و یکی از 
ما هم چند قسمت  ببینیم.  را  داد سریال »دارک«  پیشنهاد  دوستان 

اول این سریال را دیدیم و متوجه شدیم که شباهتی بین این دو اثر 
وجود ندارد.

دلیل مقایسه »نوبت لیلی« با »دارک« قسمت های اول آن بود وگرنه 
با پخش قسمت های بعدی دیگر کسی به این شباهت اعتقاد نداشت و 

در سایت ها و رسانه ها هم دیگر اشاره ای به آن نشد. فارغ از این بحث 
وقتی از جهان موازی صحبت می کنیم، فیلم ها و سریال های بسیاری با 
این موضوع ساخته شده اند که قطعاً شباهت هایی بین آن ها وجود دارد.

اثر  شخصی ترین  ماهی«  »مرگ  که  بودید  گفته  پیش تر    
مرگ  از  نوعی  به  که  فیلمی  ساخته اید،  که  است  سینمایی 
می گفت و ترسِ از دست دادن عزیزان را در مخاطبش به چالش 
دیگر جریان  به شکلی  لیلی«  »نوبت  در  محتوا  این  می کشید. 
دارد، آیا می توان در این مورد ارتباط مضمونی بین »نوبت لیلی« 

و »مرگ ماهی« پیدا کرد؟
آثاری که کارگردان  بین  ارتباطی  اما طبیعتاً  نکردم  نکته فکر  این  به 
و  نوشتم  تنهایی  به  را  ماهی«  »مرگ  البته  دارد.  وجود  بوده ام  آن ها 
»نوبت لیلی« توسط یک تیم نویسندگان نوشته شده است و به همین 
دلیل نمی توان این ارتباط را حتی اگر وجود دارد، تنها حاصل دغدغه 

من دانست.
برخی  پیدا کرد، شاید در  آثارم می توان  را در  فقدان  یا  مسئله مرگ 
موارد بیشتر بتوان فقدان را پر رنگ دانست و در »نوبت لیلی« هم این 
مسئله قطعاً وجود دارد و در زمان نگارش فیلمنامه با دیگر نویسندگان 
به این نکته اشاره کردم که فقدان برای من در این قصه اهمیت دارد. 
فقدان به هر شکل که اتفاق بیفتد، از مرگ گرفته تا از دست رفتن یک 
عشق پدیده ای عجیب و غیر قابل انکار در زندگی هر فرد است و به نظر 
من هم می تواند تلخ باشد و هم شاید در برخی مواقع طعم شیرینی 
داشته باشد. از این حیث می توان شباهتی بین »نوبت لیلی« و »مرگ 

ماهی« و حتی دیگر آثار من پیدا کرد.
  بازی در سریال »نوبت لیلی« به شکلی که برخی از بازیگران 
نقش سه کاراکتر متفاوت را ایفا می کنند، برای آن ها می تواند 
تجربه ای جدید و چالشی بزرگ باشد چرا که تفاوت کاراکترها 
نسبت به یکدیگر در برخی موارد بسیار زیاد است. این چالش 
که بازیگر بتواند در یک اثر نمایشی چند نقش کاملًا متفاوت با 
هم را بازی کند با چه تمهیداتی پشت سر گذاشتید تا علی رغم 

کاملًا  آن ها  بین  تفاوت  شخصیت ها،  یکسان  ظاهر  و  فیزیک 
مشخص باشد و بازیگر هم بتواند از پس نقش بربیاید؟

تمایز شخصیت ها برای بازیگران قطعاً چالش بسیار سختی بود و به طور 
کل ساخت این سریال با چنین پروداکشنی در ایران کار دشواری بود. 
علاوه بر تنوع کاراکتر، ما شاهد تنوع لباس، لوکیشن، نور و... هستیم. 
استانداردهای  از  لیلی«  »نوبت  تا  کردند  تلاش  واقعاً  سریال  عوامل 

بین المللی چیزی کم نداشته باشد.
خوشبختانه  و  بودند  ایران  بهترین های  جزو  سریال  این  تولید  عوامل 
و... دقتی در کار  نور، صدا، طراحی صحنه  لوکیشن ها،  تنوع  با وجود 
دوستی  است.  داده  اثر  به  بالایی  کیفیت  می کنم  فکر  که  دارد  وجود 
در نت فلیکس ترکیه قسمت اول »نوبت لیلی« را دیده بود و واکنش 
و  کیفیت  موضوع،  به  و  بود  داده  نشان  سریال  این  به  شگفت انگیزی 

فضای متفاوت آن اشاره کرده بود.
در این سریال سه جهان به صورت موازی روایت می شوند که هر کدام 
فضای متفاوتی دارند، متأسفانه ما این امکان را نداشتیم که هر جهان را 
به صورت جداگانه فیلمبرداری کنیم و در واقع کل جهان های سریال را 
به صورت موازی ضبط کردیم. اگر ما این امکان را داشتیم که به صورت 
فیلمنامه و  نگارش  برای  بیشتری  یا زمان  فیلمبرداری کنیم  جداگانه 
ویژوال  در  حتی  بودیم.  شاهد  بالاتری  کیفیت  قطعاً  داشتیم  ساخت 
افکت که یکی از کارهای سخت در تولید این سریال بود فرصت زیادی 

نداشتیم.
به دلیل محدودیت های فضای مجازی فرصت نشد که فیلمی از پشت 
پشت صحنه  ویدئوی  زودی  به  اما  کنیم  پخش  لیلی«  »نوبت  صحنه 
این سریال پخش خواهد شد تا مخاطبان ببینند که این سریال در چه 
شرایط سخت و پیچیده ای ساخته شده است. در هر صورت ما سعی 
کردیم اثری با کیفیت ارائه دهیم که به چشم، گوش و عقل مخاطب 

احترام بگذاریم.
  نشانه هایی در »نوبت لیلی« وجود دارد که ممکن بود توسط 
هم  را  آن  خشونت  یا  شود  تعبیر  خرافات  محتوا  بر  ناظر  نهاد 
این  در  جزئیات  اینکه  به  توجه  با  دهند.  قرار  سانسور  مورد 
نظر  به  و  پذیرفتید  را  ریسک  این  دارد،  بالایی  اهمیت  سریال 
می رسد که نهاد ناظر بر محتوا هم با شما همکاری داشته، چطور 

به این همکاری رسیدید که به سریال لطمه ای وارد نشود؟
در ابتدا مجموعه ساترا با ما همکاری کرد، قسمت اول سریال پخش 
شد، بازخوردهای خوبی گرفتیم اما در برخی موارد مخاطبان مطالبی 
را مطرح کردند که سریال با مشکلاتی مواجه شد ولی خوشبختانه در 
سوءتفاهم ها  که  دادیم  ارائه  توضیحاتی  مربوطه  مسئولان  با  جلساتی 

برطرف شد.
ساترا به هر حال در پروسه نگارش فیلمنامه بود و ما در صحبتی که 
با آن ها داشتیم، توضیح دادیم که در ادامه سریال شبهات مطرح شده 
حل می شود و خوشبختانه این صحبت ها نتیجه بخش بود و تعامل لازم 
صورت گرفت و سوءتفاهم ها برطرف شد، در نهایت سریال با کم ترین 
جرح و تعدیل به پخش رسید. اگر این تعامل وجود نداشت شاید پخش 

سریال به طور کل کنار گذاشته می شد.
من پیش تر به سانسورهایی که صورت گرفته اعتراض کرده ام، حتی به 
حذفیات تله فیلمی که ساخته بودم، شدیداً اعتراض کردم یا در ماجرای 
فیلم »زندگی خصوصی آقا و خانم میم« نامه ای بلند بالا به وزیر نوشتم 
این  اما در  اعتراض کردم  فیلمم صورت گرفته،  با  برخوردی که  به  و 
مورد باید بگویم که خوشبختانه ساترا با ما همکاری کرد و پس از اینکه 
سریال در ابتدای راه به مشکل برخورد با گفت وگو مسئله حل شد و 

سریال به پخش رسید.
تجربه »نوبت لیلی« در این مورد بسیار مفید بود، اگر تعامل لازم بین 
سازنده و نهاد ناظر وجود داشته باشد می توان بسیاری از مشکلات و 
سوءتفاهم ها را حل کرد. در مورد فیلم »روشن« هم این اتفاق رخ داد، 
شده  مطرح  مسائل  درباره  و  گذاشتیم  جلسه  مربوطه  مسئولان  با  ما 
صحبت کردیم. اگر فیلمساز و مسئولان مربوط به نهاد ناظر با هم در 
موضعی برابر به گفتگو بنشینند قطعاً خیلی از مسائل حل خواهد شد و 
چالشی ایجاد نمی شود. پس از صحبت هایی که داشتیم در قسمت های 
بعدی این مشکل به وجود نیامد و حذفیات بسیار اندک بود که لطمه ای 
نمایش  پروانه  کم ترین حذفی  با  هم  »روشن«  فیلم  نزد.  مجموعه  به 

گرفت ولی در حال حاضر شرایط برای اکران مساعد نیست.

روح الله حجازی کارگردان:

برای ساخت فصل دوم »نوبت لیلی« به نتیجه نرسیده ایم


